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رویداد

واکنش خالق سرود 
»آمریکا آمریکا« به ترامپ

در پی خروج آمریکا از برجام، 
احمدعلی راغب سازنده سرود 
مان��دگار »آمری��کا ننگ به 
نیرنگ تو« نوشته ای را منتشر 
کرد. ب��ه گزارش مهر، در پی 
جنجال خروج آمری��کا از برجام و تهدیدهای 
تازه و توخال��ی ترامپ رئیس جمهوری آمریکا 
علیه کشورمان، احمدعلی راغب سازنده سرود 
ماندگار »آمریکا ننگ به نیرنگ تو« نوشته ای 
را منتش��ر کرده است. متن این نوشتار به این 
ش��رح اس��ت: »به تازه کارهایی که بر خشم و 
نفرت ما طمع کرده اند، به آنان که راه گم کرده و 
ناخوانده، همسایه ما شده اند و به آنان که بیراهه 
را »راه« ما می خواهند، می گوییم رسم ما شانه 
خالی کردن از راه های سخت و ناهموار نیست. 
از پش��ت میز مذاکره یا از لابراتوارهای خش��م 
غنی سازی ش��ده، ما به راه خود ادامه خواهیم 
داد و دوباره این ش��ما خواهید بود که باید راه 

فرارتان را پیدا کنید«.

هواداران فوتبال 
میهمان »به اضافه مستند« می شوند

شصت و سومین قسمت از برنامه »به اضافه 
مستند«، با پخش و بررسی مستند »هواداری« 
ساخته مصطفی امامی روی آنتن شبکه مستند 
خواهد رفت. به گ��زارش »وطن امروز«، در این 
قس��مت و پس از پخش مس��تند، هوش��نگ 
نصیر زاده، کارشناس فوتبال و داور سابق کشور 
و مصطفی امامی کارگردان مستند »هواداری« 
میهمان برنامه خواهند بود و با موضوع هواداران 
فوتبال در ایران و جو اس��تادیوم های ورزش��ی 
گفت وگ��و خواهند کرد. همچنین، محمدتقی 
فهیم و آرش خوش��خو به نقد و بررسی فرمی 
این مس��تند خواهند پرداخت. »ه��واداری«، 
روایتی مس��تند و متفاوت از واکنش هواداران 
فوتبال در اس��تادیوم های ورزش��ی ایران است 
و ب��ه انعکاس رفتار مردم نس��بت ب��ه اتفاقات 
داخل زمین فوتبال می پ��ردازد. کارگردان این 
مستند تلاش کرده است با حضور در استادیوم  
باش��گاه های مختلف کش��ور، لحظاتی ناب از 
هواداران را به تصویر بکشد. مستند »هواداری« 
یک فیلم تجربی ویژه اس��ت که حتی کسانی 
ک��ه تا به حال اس��تادیوم نرفته اند را نیز تحت 
تاثی��ر قرار داده و با تماش��ای آن متوجه آنچه 
که در ورزش��گاه ها رخ می دهد، خواهند ش��د. 
تصویرب��رداری این مس��تند 44 دقیق��ه ای از 
س��ال 93 تا 95 به طول انجامیده است و برای 
نخس��تین بار در یازدهمین جش��نواره سینما 
حقیقت به نمایش درآمد. نخستین نمایش این 
مستند در تلویزیون، از شبکه مستند و برنامه 
»به اضافه مستند« خواهد بود. برنامه »به اضافه 
مس��تند« با اجرای سیدمحمدعلی صدری نیا، 
تهیه کنندگ��ی سیدمحمدحس��ین می��ری و 
کارگردانی محمدرضا رضاییان سه ش��نبه 25 
اردیبهشت ماه ساعت 20:30 از شبکه مستند 

سیما پخش خواهد شد. 

۴۰ سال سینمای انقلاب 
در »چهل شاهد« بررسی می شود

جمال ش��ورجه، محمدتقی 
فهی��م و اکب��ر نب��وی طی 
نشس��تی 40 س��ال سابقه 
س��ینمای انقلاب اسلامی را 
بررسی می کنند. به گزارش 
فارس، شش��مین نشس��ت تخصصی »چهل 
ش��اهد« با محوریت بررس��ی 40 سال سابقه 
سینمای انقلاب و دفاع مقدس امروز دوشنبه 
24 اردیبهشت ماه س��اعت 10 صبح در موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار می شود. 
همچنین جمال ش��ورجه، محمدتقی فهیم و 
اکبر نبوی از جمله س��خنرانان این نشس��ت 
هس��تند. علی اصغر جعفری، مدیرعامل موزه 
انق��لاب اس��لامی و دفاع مق��دس در این باره 
می گوی��د: س��ینما می تواند جریان  س��ازی و 
تاریخ سازی کند و نقش سینما در بررسی 40 
سال هنر و ادبیات انقلاب اسلامی حائز اهمیت 
اس��ت و موزه انقلاب اس��لامی و دفاع مقدس 
بس��تری را فراه��م کرده اس��ت ت��ا در قالب 
سلسله نشست های تخصصی »چهل شاهد« و 
با حضور اس��اتید و سرآمدان حوزه های هنر و 
ادبیات نگاهی موشکافانه به این تاثیرات داشته 
باش��د. وی افزود: با هنر می توان فرهنگ را به 
بهترین ش��کل ایجاد کرده و آن را گس��ترش 
داد و رسانه سینما می تواند در صدور مفاهیم 
ارزشمند انقلاب اسلامی و دفاع مقدس بسیار 

توانا و کارآمد باشد.

افتتاح نمایشگاه بین المللی کارتون 
و کاریکاتور »پایان یک داعش«

نمایش��گاه آثار مس��ابقه بین المللی کارتون و 
کاریکاتور »پایان یک داعش« امروز دوشنبه، 24 
اردیبهشت افتتاح می شود. به گزارش روابط عمومی 
بنیاد فرهنگی روایت فتح، نمایشگاه آثار مسابقه 
بین الملل��ی »پایان یک داعش« امروز دوش��نبه، 
24اردیبهشت ماه ساعت 17، در گالری های خانه 
عکاس��ان و ابوالفضل عالی حوزه هن��ری افتتاح 
می شود. مسابقه بین المللی »پایان یک داعش« تا 
اسفندماه سال 96 در جریان بود و طی آن تعداد 
2120 اثر از 870 شرکت کننده از 64 کشور جهان 
آثار خود را به دبیرخانه این مسابقه ارسال کردند. 
آثار برگزیده توسط هیاتی متشکل از داوران ایرانی 
و خارجی انتخاب ش��د. افتتاحی��ه  این رویداد در 
روز 24 اردیبهشت در سالگرد به رسمیت شناخته 
ش��دن رژیم صهیونیس��تی )روز نکب��ت( برگزار 
می شود. این مسابقه به همت مرکز تجسمی حوزه 
هنری و گروه هنرهای تجسمی روایت فتح برگزار 

شده است.

برگزاری مراسم تجلیل از استاد 
علی اکبر فرهنگی در دانشگاه سوره

ب��ه مناس��بت روز ارتباطات، 
تجلی��ل از دکتر فرهنگی در 
دانشگاه سوره برگزار می شود. 
ارتباطات و  مراس��م هفت��ه 
رواب��ط عمومی در دانش��گاه 
سوره با س��خنرانی اس��تادان روابط عمومی و 
روزنامه ن��گاری و تجلیل از مقام اس��تاد دکتر 
علی اکبر فرهنگی به پاس فعالیت علمی ایشان 
در حوزه ارتباطات و رس��انه برگزار می شود. در 
این مراسم ضمن تجلیل از پروفسور فرهنگی، 
محمود مختاری��ان روزنامه نگار پیشکس��وت 
کشور، دکتر حسن خجس��ته استاد مدیریت 
رسانه، دکتر مجید رضاییان استاد روزنامه نگاری 
و روزنامه نگار، دکتر صدیقه ببران استاد ارتباطات 
سخنرانی می کنند. این مراسم روز سه شنبه از 
ساعت 14:30 در تالار س��وره حوزه هنری به 
میزبانی دانشکده فرهنگ و ارتباطات دانشگاه 
س��وره برگزار می ش��ود. در حاشیه مراسم نیز 
نمایش��گاهی از کتاب ه��ای ح��وزه ارتباطات 
و مدیری��ت رس��انه برگزار می ش��ود. از جمله 
برنامه های دیگر دانشکده فرهنگ و ارتباطات 
در این هفته، برگزاری کارگاه های آموزشی در 
حوزه عکاس��ی خبری و خبرنویسی، بازدید از 
خبرگزاری فارس، اردوی علمی و ش��رکت در 
همایش علمی روابط عمومی در دانشگاه تربیت 

مدرس است.  

اعتراض نمادین زنان 
روی فرش قرمز جشنواره کن

چهره ه��ای  ک��ه  زن   82
سرش��ناس بس��یاری می��ان  
آنها دیده می ش��د روی فرش 
قرمز جش��نواره فیلم کن به 
شکلی نمادین به نابرابری در 
صنعت فیلمس��ازی اعتراض کردند. به گزارش 
خبرآنلاین، تعدادی از زنان حاضر در جشنواره 
فیلم کن که در میان  آنها چهره های سرشناسی 
از کیت بلانشت و کریس��تن استوارت تا جین 
فوندا هم دیده می ش��دند، در اقدامی بی سابقه 
در یک راهپیمایی اعتراضی به نابرابری جنسیتی 
در صنعت سینما روی فرش قرمز جشنواره فیلم 
کن حضور یافتند. در این راهپیمایی اعتراضی 
تعدادی از بازیگران سرش��ناس، فیلمس��ازان و 
کارشناسان زن صنعت سینما حضور داشتند و 
کنار یکدیگر از پله های کاخ جشنواره بالا رفتند. 
این 82 زن نشان دهنده تعداد زنان فیلمسازی 
بودند که در تاریخ 70 ساله جشنواره فیلم کن 
برای رقابت در جشنواره انتخاب شده اند که در 
قیاس با مردان رقمی ناچیز و نش��انگر نابرابری 
عمیق جنس��یتی در صنعت س��ینما است. در 
مقایسه با 82 فیلمساز زن، در تاریخ جشنواره کن 
تاکنون بیش از 1860 فیلمساز مرد برای رقابت 
به کن سفر کرده اند. در پایان این حرکت کیت 
بلانشت در بالای پله های کاخ جشنواره بیانیه ای 
به انگلیسی خواند و همان بیانیه را آنیس واردا به 
فرانسوی تکرار کرد. در بخش هایی از این بیانیه  
آمده اس��ت: »زنان در جهان اقلیت نیستند در 
حالی که جریان غالب در صنعت سینما خلاف 
این واقعیت عمل می کند. ما روی این پله ها کنار 
هم ایس��تاده ایم تا نمادی برای تغییر وضعیت 
زنان و پیش��رفت آنها باشیم. پله های پیشرفت 
در صنعت سینما باید برای همگان در دسترس 
باشد.« در این دوره از جشنواره فیلم کن از میان 
21 اثر پذیرفته شده در بخش رقابت اصلی فقط 

3 اثر ساخته فیلمسازان زن است.

گروه فرهنگ و هنر: ش��رط و امض��ای کری، قول 
اوبام��ا، تواف��ق برنامه جام��ع اقدام مش��ترک و... 
هیچ کدام به اندازه خ��ود »تاریخ« نمی تواند چک 
دنیای سیاس��ت را نقد کند. هیچ چیزی به اندازه 
تاریخ تکرار شدنی نیست و هیچ اشتباهی در تاریخ 
ب��ه اندازه عبرت نگرفتن از تاریخ شایس��ته مذمت 
نیس��ت. »فروش��نده2«، از ما می خواهد فروشنده 
یک را ببینیم؛ یعنی از تاریخ عبرت بگیریم، سپس 
ما را به دنیای آینده ای می کش��اند که تاریخ بارها 
مصیبت تکرارش را به ملت های گوناگون نشان داده 
است. میوه های برجام هسته ای که اکنون ترامپ در 
دستان خود به بازی گرفته، می روند که بذر برجام 
2 باشند و این مستند راهی است که حجت تاریخ 
را ب��رای عبرت گرفتن بر ما تمام کند. با محس��ن 
حاج کرم��ی، تهیه کننده این مس��تند به گفت وگو 

نشستیم و از »فروشنده«ها پرسیدیم. 
داستان یک فروشنده ■

حاج کرم��ی ابت��دا ب��ا بی��ان اینکه اقب��ال کم 
صداوسیما از آگاهی بخش��ی درباره برجام، موجب 
تولید »فروش��نده 1« ش��د، اظهار داشت: ما پیش 
از فروشنده کار مستندسازی خود را در حوزه  های 
مختلف پیگیری می کردی��م و  بعد از برجام چند 
اث��ر پیرامون این ق��رارداد تولید کردی��م که در 2 
س��ال اخیر محدودیت هایی ب��رای پخش این آثار 
ایجاد شد، لذا تصمیم بر آن شد در فضای مجازی 
از این آث��ار رونمایی کنیم و با تغییراتی در روند و 
روایت کار، فروشنده را ساختیم. داستان فروشنده  
به اتفاقات پش��ت پرده برجام می پرداخت و سعی 
داشت با صراحت بیش��تری به نقد  جریان فکری 
بپردازد  که عقیده داش��ت تنها راه نجات کش��ور 
ارتباط با کدخدا و غرب است و بدون بستن با غرب، 
مسائل مملکت حل نمی شود. شاکله اصلی مستند 
فروشنده موضوع برجام و »سایه شوم جنگ« بود 
و سعی ش��ده بود به نقد نگاه های رایج در این باره 
بپردازیم. فروشنده درباره جریان بزک کننده آمریکا 
در ایران روشنگری می کند و نتایج برجام را نشان 
می دهد که ساده لوحی برخی چگونه باعث خسارت 
شد. خوشبختانه این مستند با استقبال بسیار خوبی 
روبه رو ش��د به گونه ای که فقط نسخه تلگرامی آن 
در کانال فانوس فردا نزدیک به 3 میلیون بار بازدید 
را به ثبت رس��اند. بی��ش از 1000 اکران و فروش 
هزاران دی وی دی هم از دستاوردهای این مستند 
بود، هرچند به نظرم هنوز هم این مستند قابلیت 
دیدن دارد و می توان از آن تجربه های خوبی گرفت. 

»فروشنده1« برای تاریخ بود و »فروشنده 2«  ■
برای آینده

تهیه کننده مستند فروش��نده در پاسخ به این 
سوال که دغدغه قس��مت دوم این مستند از کجا 
برخاسته است، گفت: »فروشنده1« روایتی تاریخی 
بود که می توان آن را به یک مس��تند تلخ سیاسی 
تعبی��ر کرد که  عملا تنها می ش��د در آن از تاریخ 
و تجربه برجام درس عبرت گرفت اما »فروش��نده 
2« در راس��تای قسمت اول تولید شد با یک وجه 
افتراق؛ س��ال ها بود که کشور  در برخی پروژه های 
موشکی و صنعت هوافضا در رکود بی سابقه ای اسیر 
بود و توجهی به آن نمی ش��د. ما س��عی کردیم در 

این مستند پرده ای از اتفاقات پشت پرده برداریم که 
کمتر در رسانه ها مطرح شده است و توجه چندانی 
به آن نش��ده بود. در این مستند متوجه می شویم 
چیزی که تحت عن��وان »برجام 2« در حال اتفاق 
افتادن است، نعل به نعل اتفاقاتی است که در برجام 
هسته ای رخ داد. آنچه بر سر هسته ای و دانشمندان 
هسته ای ما آمد، برای صنعت موشکی و فضایی ما 
در حال رخ دادن بوده و اتفاقا این مس��ائل ممکن 
اس��ت در قالب برجام ه��ای 3 و4 پیرامون اتفاقات 
منطقه نیز ادامه پیدا کند. وجه افتراق فروش��نده 
1و2 نی��ز به همین باز می گ��ردد که بخش دوم را 

می توان هشداری برای آینده دانست. 
موشکی، داس�تان امنیتی نیس�ت! داستان  ■

امنیت است
حاج کرم��ی در ادامه اظهار داش��ت: داس��تان 
»فروشنده 2«، داس��تان برجام های 2 و 3 است و 
ما سعی کردیم در این مستند هشدار هایی بدهیم 
که داستان موشکی، داستان امنیتی نیست، بلکه 
داستان امنیت کشور است. نباید شکی داشت که 
اگر موش��ک ها را تحویل طرف غرب��ی بدهیم، به 
جنگ نزدیک تر خواهیم ش��د. در کنار این مساله 
ما با مس��ائل جالب تری مواجه شدیم. در حالی که 
دوس��تان در برجام هس��ته ای باج های گزافی را به 
طرف مقابل داده بودند، زمینه سازی های بزرگ تر را 
برای برجام های بعدی شکل داده بودند. این خلاف 
تعهدی بود که این افراد داشتند و به جای تمرکز بر 
هسته ای در حال آماده سازی برای برجام های بعدی 
بودند. در این مساله حتی هیچ اطلاع رسانی نشد تا 
نخبگان جامعه هم نظرات خودشان را پیرامون آن  
بیان کنند. ما سعی کردیم در »فروشنده 2« با اسناد 
و مدارک نسبت به این مساله آگاهی رسانی کنیم 
و این س��وال مهم ایجاد شود که اگر بناست برجام 
عایده ای داش��ته باشد، نخس��ت پیامدهای برجام 

هسته ای بررسی شود تا ببینیم آیا این قرارداد –که 
نه تنها س��ودی نداشته بلکه ما را متحمل ضرر هم 
کرده - ضرورتی دارد که به دنبال برجام های بعدی 

و در خطر انداختن قوای دفاعی خودمان برویم ؟ 
هم آگاهی مردم و هم تلنگری بر نخبگان ■

تهیه  کننده سینمای مستند در پاسخ به اینکه 
فروشنده  چه کسی را مخاطب خود قرار داده است، 
بیان داش��ت: ما مخاطب خود را عام��ه مردم قرار 
دادیم اما ساخت مستند به گونه ای است که برای 
نخبگان جامعه نیز حساسیت بیشتری برمی انگیزد 
و قطعا برای آنها سوال های بسیاری مطرح می شود 
که هم اکنون وظیفه ما چیست؟ در این مستند با 
اس��ناد و مدارک می توان نتیجه اعتماد به غرب را 
مشاهده کرد و فهمید بدون اتحاد و اراده ملت هیچ 
رشد و گسترشی قابل تحقق نیست. اتفاقات خوب 
در صورت��ی رخ می دهد که اراده ملت برای تحقق 

آن عزم باشد. 
روایت داس�تانی مس�تند برای مخاطب عام  ■

جذاب است
وی در پاس��خ به انتقادی مبنی بر زمان بالای 
مس��تند و ظرفیت پایین مس��تندهای آرش��یوی 
طولانی م��دت برای جذب مخاط��ب عام گفت: ما 
بی شک بخش های متنوعی از مستند را به صورت 
فایل های کوتاه در فضای مجازی منتشر می کنیم تا 
گستره وسیعی از مخاطبان با آن در ارتباط باشند 
اما اینکه زمان بالای مستند را عاملی بدانیم که از 
جذابی��ت آن و اقبال عامه مردم بکاهد، من چنین 
چیزی را صحیح نمی دانم، چرا که روایت داستانی 
مستند جذاب است و ساختار آن جاذبه ای دارد که 
مخاطب را پای مس��تند می نشاند. هرچند حجم 
بالای اطلاعات ممکن اس��ت کمی ب��رای بیننده 
سنگین باشد اما به نظرم به دلیل اینکه  مستند به 
روز است و اتفاقاتش را هنوز می توان به چشم دید، 

موجب می ش��ود  هضم حجم بالای مستند برای 
مخاطب آسان شود. 

مردم هزینه آگاهی خود را می پردازند ■
حاج کرم��ی درباره عرضه رایگان این مس��تند 
نیز اظهار داشت: حجم بسیاری از مخاطبان اصرار 
داش��تند این مس��تند در اختیار همه قرار بگیرد 
و ما هم چون یک مجموعه خصوصی هس��تیم و 
کمک خاص��ی از نهاد ها دریاف��ت نکرده ایم، تمام 
برنامه ریزی ه��ای مربوط به بازگش��ت هزینه را به 
اکران و فروش مستند منوط کرده بودیم اما این بار 
تصمیم گرفتیم این کار را به خود مردم واگذار کنیم 
و ان شاءالله خود مردم ما را در ادامه این مسیر یاری 
خواهند کرد، چرا که برای تولید چنین مستندهایی 
هزینه زی��ادی از جمله تهمت ها و برچس��ب های 
گوناگون متحمل خواهید شد اما ما تصمیم گرفتیم 
مستقل باشیم و به یاری خدا از وقتی که توزیع آن 
رایگان شد، از جانب کمک های مردمی اتفاق بهتری 
برای م��ا افتاد و بهای آگاهی م��ردم را خود مردم 
می دهند اگر اثری را منصفانه و آگاهی بخش ببینند. 
وی با اش��اره به واکنش های مخالف��ان و موافقان، 
احمد نقیب زاده را یک��ی از اصلاح طلبانی می داند 
که همه را به دیدن این مستند تشویق کرده است 
و ادامه می دهد: آقای نقیب زاده چهره برجسته ای 
هس��تند که از مدافعان برجام موش��کی محسوب 
می شوند. ایشان مستند را دیده و معتقد بودند نگاه 
این مستند با نگاه شخصی شان یکی نیست، با این 
وجود پیش��نهاد کرده بودند همه افراد با نگاه های 
مختلف این مستند را مشاهده کنند. سعی ما هم 
این بوده که به جای احساسات و جبهه گیری های 
بی مورد، با استدلال و اسناد پیش برویم و بیشتر از 
هرچیزی این مستند را می توان استدلال هایی مبنی 

بر رد یک جریان فکری دانست.
ان شاءالله فروشنده 2 هیچ وقت اتفاق نیفتد ■

حاج کرمی در پاس��خ به اینک��ه اگر با توجه به 
ش��رایط فعلی ک��ه آمریکا از برجام خارج ش��ده، 
بخواهد بار دیگر فروش��نده را بسازد چه تغییراتی 
در آن خواهد داد، اظهار داشت: ما حداقل 3 برابر 
اطلاعاتی را که در مستند وجود داشت جمع آوری 
کرده بودیم اما بین همه اینها اولویت هایی را قرار 
دادیم تا به این زمان 87 دقیقه ای برسد. ما تا وقتی 
احساس کنیم فروش��نده هایی هستند که منافع 
ملی را ب��ه حراج بگذارند، ما هم فروش��نده هایی 
خواهیم س��اخت و نخواهیم گذاشت منافع ملی 
ب��ه تاراج ب��رود. بحث ما نه ش��خصی اس��ت، نه 
سیاسی؛ مساله ما منافع ملی است که هیچ کدام از 
جریان های سیاسی حق ندارند برای منفعت خود 
از منافع ملی مایه بگذارند. لازمه جلوگیری از آن 
هم هوشیاری مردم است و متاسفانه از این دست 
موضوعات زیاد اس��ت، هرچند که »فروشنده 1« 
به تاریخ پیوست اما ان شاءالله »فروشنده 2« هیچ 
وق��ت اتفاق نیفتد. همانطور ک��ه دیدید تاکیدات 
اخیر رهبر معظ��م انقلاب پس از خروج آمریکا از 
برجام و هشدار ایش��ان درباره نقشه آمریکا برای 
برجام موشکی و منطقه ای نش��ان داد باید مردم 
و نخبگان هوش��یار باش��ند و از تجربه برجام یک 

درس بگیرند!

موسیقی

وطن امروز  شماره 2438  دوشنبه 24  اردیبهشت 1397

به اعتق��اد نادر طال��ب  زاده عدم 
شکل گیری یک جریان سینمای 
پرنفوذ در جهان اس��لام به مسؤولانی برمی گردد 
ک��ه در رأس جری��ان فرهنگ��ی نشس��ته اند. به 
گزارش »وطن امروز«، جش��نواره های بین المللی 
سینمایی، همواره می تواند بستر خوبی برای ارتباط 
س��ینماگران جهان باش��د. ارتباطی که می تواند 
دستاوردهای بسیاری داشته باشد و به اندیشه یا 
تولیدات ارزشمند منجر شود و همچنین شرایطی 
را برای ارتباط فیلمسازان »مسلمان« جهان فراهم 
کند تا منتج به تولید آثار سینمایی با موضوعات 
برگرفته از دین شود. البته نباید فراموش کرد آثار 
س��ینمایی زیادی تاکنون در کشورهای اسلامی 
توسط فیلمسازان مس��لمان جهان، ساخته شده 
است اما می بینیم اکثرشان فقط در همان کشور 
و جامعه خودش��ان یا در نهایت منطقه خودشان 
با موفقیت و اس��قبال مواجه می ش��وند و در واقع 
نسخه ای برای همان کشور یا جامعه است. یعنی 
آن فیلمس��از و گروه صاحب اثر، صرفا با شناخت 

نیازه��ای دین��ی- بومی 
دغدغه ه��ای  و  خ��ود 
محیط خودشان آن اثر را 
می سازند. نادر طالب زاده، 
کارگردان و چهره  رسانه ای 
کشور بتازگی در گفت وگو 
با تس��نیم، به راهکار های 

ش��کل گیری »ارتباط وسیع تر فیلمسازان جهان 
اس��لام« پرداخت و گفت: همانطور که می بینیم 
گاهی اوقات بین چند کشور در موضوعاتی، تفاهمی 
صورت می گیرد و به تولید مشترکی می رسند که 
نه تنها در یک کش��ور بلکه در کشورهای مختلف 
ام��کان عرضه و ارائه آن وجود دارد. وی با اش��اره 
به این الگو افزود: متاس��فانه در بین فیلمس��ازان 
جهان اس��لام، ای��ن اتفاق هنوز رخ نداده اس��ت. 

وی البت��ه معتقد اس��ت 
یکی از راه های برون رفت 
از ای��ن حالت، گردهمایی 
فیلمس��ازان جهان اسلام 
در جش��نواره هایی مانند 
جشنواره جهانی فیلم فجر 

است. 
طالب زاده با اشاره به نقش چنین جشنواره هایی 
در ارتباط بیش��تر فیلمس��ازان با یکدیگر گفت: 
ببینید مث��لا 2 کارگردان غرب��ی که معترض به 
سیاس��ت های آمریکا هس��تند، پ��س از مدت ها 
یکدیگ��ر را در چنین جش��نواره هایی می بینند. 
مس��افت بین  شان شاید »هفت س��اعت« بیشتر 
نباش��د اما فرصت ملاقات و صحبت با یکدیگر را 
پیدا نمی کنند ام��ا این اتفاق اینجا می افتد و این 

ارزشمند است. وی اضافه کرد: به عنوان مثال در 
جشنواره بین المللی فیلم فجر امسال فیلمسازان 
بزرگ��ی همچ��ون مگات��ون )فیلمس��از ب��زرگ 
فرانسوی(، الیور استون )فیلمساز مطرح آمریکا( و 
بسیاری از شخصیت های بزرگ سینمایی دنیا در 
عرصه تصویربرداری، موسیقی، تدوین و... حضور 
داشتند و جلسات و کارگاه های متعددی را برگزار 
کردند. طالب زاده تاکید کرد: همین پاتوق ها و دور 
هم  نشستن ها می تواند زمینه شکل گیری ایده های 
بس��یار بزرگی را فراهم کند. وی در پاسخ به این 
س��ؤال که »چرا با وجود اینکه برخی هنرمندان 
و فیلمس��ازان مطرح جهان از جمله »کارن ش��اه 
نظرف« مایل به همکاری با سینمای ایران هستند 
ولی هنوز این اتفاق رخ نداده«، گفت: همه چیز به 
آن مسؤولانی که در رأس نشسته اند بر می گردد. 
اگ��ر این افراد بتوانند خط دهی درس��تی کنند و 
افراد را متناس��ب با تخصص خود در پست ها قرار 
دهند، می توانیم ش��اهد ارتباط عمیق تری میان  

سینماگران جهان اسلام باشیم.

موانع شکل گیری »سینمای جهان اسلام« از منظر نادر طالب زاده

باید فیلمسازان جهان اسلام دور هم جمع شوند
سینما

سینمای جهان

مستند

خبر

بزرگداشت

گفت وگوی »وطن امروز« با محسن حاج کرمی، تهیه کننده مستند »فروشنده 2«

خدا کند هیچ وقت فروشنده2 اتفاق نیفتد!

یادداشت

»فروشنده2« مخالفانش را منفعل می کند
محسن یزدی*: ثریایی ها آرام آرام در مستند در مسیر برند شدن حرکت می کنند. شاید به 
ساختار کارهای تولید شده ایراداتی وارد باشد اما نمی توان این نکته را از نظر دور داشت که 
تیم ثریا به جهت احاطه و جسارت در ورود به برخی موضوعات توانسته بیننده را با خود 
همراه کند. حتی اگر مش�ی ثریایی ها را هم قبول نداش�ته باشید نمی توانید آنها را نادیده 
بگیرید و بعد از دیدن مستندشان به فکر فرو نروید. نگارنده تیم ثریا را از نزدیک می شناسد 
و همیشه نسبت به جدیت و اخلاص آنها غبطه خورده است. آنها در تشخیص، انتخاب و اجرای کارهایی که 
در دس�ت دارند بسیار جدی و مصمم هس�تند و این چیزی است که به رشد ثریایی ها کمک کرده است.  به 
نظر می رسد یکی از مشکلات تیم های مستندسازی و برنامه سازی ما همیشه تحقیق و پژوهش بوده است. 
نگاه دم دس�تی و کم عمق به مسائل، گرفتار ش�دن در اتفاقات روزمره و فردی و عدم جدیت در کار و مسیر 
انجام ماموریت، خروجی ها را تبدیل به محصولاتی کم مایه و کم اثر کرده اس�ت. اما داس�تان در ثریا متفاوت 
است. تمرکز این گروه روی موضوعات مهم و حساس برای کشور و تحقیق مناسب در این زمینه به ثریایی ها 
کمک کرده تا بتوانند هر روز بهتر و بهتر شوند به طوری که برد برخی مستند و برنامه های آنها می تواند خیلی 
بیشتر از حد معمول یک برنامه یا مستند باشد. به علاوه اینکه این گروه توانسته با برنامه های خود در مسیر 
مخاطب سازی حرکت کند و آرام آرام حیطه مخاطبان و سطح اثرگذاری اش را گسترش دهد. این اتفاق برای 
مس�تند »فروشنده2« افتاده اس�ت. یک موضوع مهم، یک تحقیق خوب و روایت مناسب که در کل، کار را 
تبدیل به یک اثر قابل دیدن کرده است. ممکن است ثریایی ها را قبول نداشته باشید و موضع آنها را نپسندید 
اما نمی توانید از کنار فروشنده 2 راحت بگذرید، چرا که مستند با احاطه سازندگانش به موضوع ذهن مخاطب 
را درگیر می کند. برای نگارنده، فروشنده2 مستند قابل توجهی است از این بابت که توانسه نظرش را درباره 

یکی از موضوعات مهم کشور با استدلال بیان و مخالفانش را منفعل کند.
*مدیر مرکز مستند سوره


